
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  25 DE MAIG  DE 2010 
HORA  9 DEL VESPRE  
SESSIÓ  NÚM. 4 ORDINÀRIA  

  
ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il·lm. Alcalde 

Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercè Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 

- Montserrat Gatell Pérez 
 - Jordi Roman Clusella   
 - Ita Espinosa Montoya  
 - Martí Llobet Baro    
 - Jordi Permanyer Bellmunt 
- Oriol Papell Torras 
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
    1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
          l’acta de la sessió anterior. 
    2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
          dels acords de la Junta de Govern 
    3.- Donar compte del Decret aprovant la  
          liquidació del pressupost 2009 
    4.- Conveni amb el Departament de Salut per   
         a l’ampliació del CAP 
   5.- Modificació de l’acord aprovant la retribució  
         personal 
   6.- Licitació manteniment de l’enllumenat  
         públic 
   7.- Aprovació Pla de Seguretat Viària 
   8.- Modificació del reglament de Funcionament  
        del Consell de Cooperació 
   9.- Concessió medalla de la Vila a L’Esbart  
         Teatral 
 10.- Moció d’ERC sobre l’etiquetatge en català 
 11.- Moció de l’Altraveu sobre el pagament del  
        cànon digital pels Ajuntaments 
 12.- Moció de l’Altraveu sobre l’aprovació del  
        reglament per a determinar la condició  
        d’habitatge desocupat permanent. 
 13.- Moció de l’Altraveu sobre la suspensió dels  
        plens 
 14.- Moció de l’Altraveu sobre retribucions dels  
        càrrecs electes. 
 15.- Assumptes sobrevinguts 
 16.- Suggeriments i preguntes 
 

- Mercè Custodio   
   Interventora acctal   
     

 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el Sr. 
President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del dia. 

 
1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ  
     ANTERIOR. 
       

Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
      LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 188 del dia 17 de març al 433 del dia 14 de maig de 
2010. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions del 
dia 23 de març, 6, 13, 20 i 27 d’abril i 4, 11 i 18 de maig  de 2010. 



La Corporació es donà per assabentada 
 

3.-  DONAR COMPTE DEL DECRET APROVANT LA LIQUIDACIÓ DEL  
       PRESSUPOST 2009 
 

Vista la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici 2009, aprovada per 
resolució de l’alcalde de 30 de març de 2010. 
ATÈS que l’article 193.4 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals estableix 
que de la liquidació, una vegada aprovada, ha de donar-se compte al Ple de l’entitat local en la 
primera sessió que celebri. 
L’Ajuntament Ple: 
Es dóna per assabentat de la resolució de l’alcalde de 30 de març de 2010 per la qual 
s’aprova la liquidació del pressupost de l’Ajuntament de Castellar del Vallès corresponent a 
l’exercici de 2009. 
Presenta la proposta el regidor d’Hisenda Sr. Oscar Lomas, (PSC), i diu que es donà compte 
de la liquidació del pressupost 2009 aprovat per Decret de l’Alcaldia. Posteriorment, la 
comissió especial de comptes on estan representats els diferents grups podran analitzar el 
compte general, i es podrà entrar en detall en l’estat d’execució de totes les partides durant 
aquest 2009.  
Abans d’entrar en quin ha estat el RT, cal recordar de quina situació partim. Les dues darreres 
liquidacions, bé sigui reflexat en el romanent o amb factures extrapressupostàries d’anys 
anteriors, el dèficit ha estat proper al 1’5M €. Així, per primera vegada, durant el 2009, es va 
aprovar un pla de sanejament, amb l’objectiu d’aconseguir tornar a l’estabilitat a mig termini. 
En primer lloc, analitzem breument quina ha estat l’estructura d’ingressos i despeses. Els 
ingressos corrents han estat 24.133.384’67€. D’aquests, 16’3M€ provenen d’impostos i taxes, 
el que significa dos terços dels ingressos ordinaris totals (un rati semblant al de la majoria 
d’ajuntaments).  
L’execució de la previsió d’ingressos en els impostos directes, les taxes i els ingressos 
patrimonials ha estat propers o superiors al 100%. Per contra, els impostos indirectes 
(construcció) s’ha acomplert en el 50,6% i les transferències corrents en el 87,5%. 
Destacar en l’apartat dels ingressos la caiguda en dos àmbits molt significatius: 
D’una banda, i com ja bé sent habitual, el sector immobiliari continua en caiguda lliure, 
especialment els ingressos de l’impost de construccions, on les liquidacions han estat el 50% 
inferiors a l’any passat. La suma dels diferents tributs relacionats amb el sector immobiliari, 
per 3 any consecutiu continuen caient, arribant al nivell més baix des de 1996 i representant 
3M € menys que en el 2005. 
La segona gran caiguda ha estat en la participació en els tributs de l’estat, amb una disminució 
en les aportacions de més de 850.000 €. 
Aquestes aportacions depenen dels ingressos recaptats per l’Estat. Així, la caiguda en la 
recaptació de l’IVA o de l’IRPF, afecta directament a la quantitat que acabem rebent els 
ajuntaments. 
Pel que fa a la despesa corrent ha estat de 22.719.967,83 € dels quals 8’88M€ personal (39%) 
i 11’85 M€ despeses de béns i servei (52%), pràcticament la mateixa estructura d’anys 
anteriors. Pel que fa a càrrega financera (amortitzacions + interessos), ha estat de 3,137 M€, 
beneficiats per la tendència baixista dels interessos, però perjudicats per les amortitzacions 
addicionals fruit del pla de sanejament.  
Entrem ara en quin ha estat el romanent de tresoreria d’aquesta any. La liquidació permet 
veure quin ha esta el resultat de l’exercici, quin és el romanent de tresoreria total, i sobretot, 
quin és la xifra clau en tot Ajuntament: el romanent de tresoreria per a despeses generals. 
El resultat pressupostari ajustat, ha estat de pràcticament 6M € positius, una xifra molt 
significativa però que s’explica essencialment per la regularització del finançament de la Plaça 
Major. 
El romanent de tresoreria total ha estat de 4’5 M €, que una vegada deduïdes les inversions 
pendents d’executar i que s’incorporaran a aquest exercici 2010, i els saldos de dubtós 
cobrament, podem obtenir la xifra del romanent de tresoreria per a despeses generals. 



El romanent de tresoreria per a despeses generals ens indica si amb els diners que tenim als 
comptes més el que ens deuen som capaços de pagar tot el que devem.  
En aquest exercici, el resultat és de 567.626 € negatius. Es tracta sens dubte d’una xifra gens 
positiva, però contemplada dins dels llindars que es va preveure en el pla de sanejament. Si 
recordem, amb comparació amb els dos anys anteriors, aquesta xifra es substancialment 
inferior, el que ens indica que estem en el bon camí. 
Queden però, per reprendre el camí correcte de l’estabilitat ajustos molt durs. Així, a les 
restriccions pròpies del pla de sanejament i del pressupost 2010, es sumen les acabades 
d’aprovar mesures extraordinàries de l’Estat, que tenen una afectació directe en la gestió i ens 
les finances municipals, que a dia d’avui, encara no som capaços de quantificar. 
Hem de ser conscients que els ingressos que han permès avançar als ens locals, en algunes 
ocasions també és cert, per sobre de les nostres possibilitats durant els darrers anys, ja no 
tornaran. Per això, si volem continuar gaudint del mateix nivell de serveis i viure en una 
societat més justa i equitativa, caldran importants reformes. Reformes en molts àmbits, però 
en els que ens afecta als ajuntaments, sobretot caldrà reformar el sistema de finançament 
local. 
La Corporació es donà per assabentada 

 
4.- CONVENI AMB EL DEPARTAMENT DE SALUT PER A AMPLIACIÓ DEL  
       CAP 

 
ATÈS que és del màxim interès del Departament de Salut, del Servei Català de la Salut i de 
l'Ajuntament de Castellar del Vallès avançar en el desenvolupament de la xarxa d'atenció 
primària de l'esmentat municipi, mitjançant la promoció de la infraestructura sanitària 
adequada per a la correcta prestació d'assistència a la població. 
ATÈS que el Departament de Salut i el Servei Català de la Salut, d'acord amb les directrius de 
la Llei d'ordenació sanitària de Catalunya, han de promoure en tot moment la coordinació 
d'esforços i recursos necessaris que permetin assolir aquesta finalitat. 
ATÈS  que entre les matèries sobre les que el municipi té competència, i que regula el capítol 
II del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat mitjançant Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, es troba la promoció de tota mena d’activitats i prestar tots 
els serveis públics que contribueixin a satisfer les necessitats i les aspiracions de la comunitat 
de veïns i, l'Ajuntament de Castellar del Vallès té necessitat d’ampliar el Centre de Salut situat 
al carrer Ripollet, 30 del seu municipi, el més aviat possible. 
Vist que davant la necessitat d’ampliar el nostre centre d’assistència primària, la Junta de 
Govern Local del dia 10 de novembre de 2009 adjudicà el procediment negociat per a la 
redacció del projecte per a l’ampliació i reforma del CAP. 
Vist que el projecte ha estat lliurat per l’arquitecte Charmain Lorraine Lay i trobat conforme 
pel Servei Català de la Salut. 
Vist que és procedent l’execució d’aquestes obres sense demora pel benefici de la població 
usuària del centre. 
ATÈS que les parts sotasignants consideren necessari establir un marc de col·laboració per 
portar a terme les esmentades obres, d’acord amb l’article 6 de la Llei 30/92 de 26 de 
novembre, de  Règim Jurídic de las Administracions Públiques i del Procediment Administratiu 
Comú i l’article 303 i següents del Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s’aprova el 
Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals. 
L’Ajuntament  Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar el Conveni de Cooperació que s’adjunta en annex, amb el Departament de 
Salut, Servei Català de la Salut, per el qual l'Ajuntament de Castellar del Vallès es compromet 
a portar a terme les obres d’ampliació de l’esmentat immoble així com de l’equipament,  
d'acord amb les normes que regulen la contractació administrativa. 
SEGON.- Notificar aquest acord al departament de Salut i facultar a l’Alcalde per a la seva 
signatura. 
 



El Sr. Alcalde defensa la proposta dient que portem a aprovació l’ampliació del CAP de 
Castellar, un centre inaugurat ara fa més de 10 anys i que s’està quedant petit per a poder 
atendre la població de la nostra vila. De fet, en el pla d’inversions confeccionat pel mateix 
Departament i presentat en el Consell de Salut, òrgan de participació territorial en què hi 
formem part, entre d’altres, els representants municipals, apareixia aquesta millora per l’any 
vinent. 
Aquest conveni, doncs, materialitzarà una millora entenem que necessària pel municipi i que 
consistirà en l’ampliació en 7 consultoris nous, ja sigui a través de l’extensió d’un nou cos a la 
banda del carrer Jaume I o a través de la reordenació dels espais interiors a l’edifici. És 
d’interès recalcar que el projecte l’ha confeccionat el mateix equip d’arquitectes que el seu dia 
van signar el projecte del CAP. Per tant, es tracta de persones coneixedores de l’edifici i de les 
seves possibilitats i potencialitats. 
Cal remarcar, perquè no hi hagin equívocs, que bona part del cost d’aquesta inversió anirà per 
adequar les instal·lacions de l’equipament a la normativa del codi tècnic, ja que, tal com ens 
ha passat amb algun altre espai municipal, no tenia llicència d’activitats.  
En el seu dia, conjuntament amb el Departament es va desestimar la construcció d’un segon 
CAP. Els motius que ens van decidir a prendre aquesta decisió són dos: per una banda, perquè 
tenim un municipi homogeni, on no hi ha grans distàncies per arribar al centre sanitari. Per 
l’altra banda, per un tema d’economia d’escala i de gestió del propi centre.   
En total i xifres rodones, estem parlant d’una inversió d’1milió d’euros. La Generalitat per fer 
front a aquesta despesa habilitarà partides pressupostàries en el pressupost d’enguany 64.000 
euros, el de l’any vinent 464.000 euros i el 2012 464.000 euros més. Aquest operació tindrà 
una despeses financeres que calculem entre 50.000 i 100.000 euros. La intenció és que 
aquestes despeses es puguin traslladar el seu cost final al contractista.  
El cost del projecte, que l’ha finançat l’Ajuntament, també s’incorpora en el cost previst pel 
conveni. 
La modalitat del conveni que s’utilitza és habitual en el Departament a l’hora de finançar 
ampliacions i noves construccions. Sense anar més lluny, aquesta modalitat és la que es va 
utilitzar en la recent construcció del CAP de Sentmenat.  
Una vegada aprovat el conveni, si s’escau, aquest haurà de ser aprovat pel Govern de la 
Generalitat. Una vegada passat aquest tràmit, serà l’Ajuntament qui haurà de licitar les obres 
de construcció.  
Els terminis que apareixen en el conveni és que l’inici d’obres es realitzi durant el 1er trimestre 
del 2011 i finalitzen abans del primer trimestre del 2012.   
S’obra un torn d’intervencions, per CiU la Sra. Montse Gatell exposa que vista la proposta 
que fa l’equip de govern i que acaba d’explicar la regidora, estem totalment d’acord que cal 
invertir en Salut, i pel que a l’Ajuntament li incumbeix, a l’ampliació del CAP. Però de la 
mateixa manera que veiem necessària aquesta inversió, hem de dir que no estem d’acord amb  
que aquest conveni (que és un conveni de caràcter econòmic) sigui oportú justament en un 
moment econòmic com el que estem patint. I no és que les coses no s’hagin de fer, però 
potser es poden fer d’una altra manera, amb menys risc per a l’administració local. 
Vull recordar que el nostre grup de Convergència i Unió també va signar convenis d’aquestes 
característiques, en virtut dels quals avançàvem l’obra i el finançament dels equipaments, i la 
Generalitat ho anava abonat (ens tornava els diners) en diferents anualitats. Eren 
equipaments d’Ensenyament, principalment. Crèiem en la necessitat d’aquell equipament i per 
tant, estàvem disposats, i així ho defensàvem, a avançar l’obra i els diners, perquè el que és 
important és que les infraestructures i equipaments estiguin a punt en el moment adequat i 
necessari, i que no minvi la qualitat de la prestació del servei, sigui salut, sigui ensenyament, 
o el que faci falta. 
És habitual en els governs de la Generalitat i de l’Estat, que executin les obres quan ja fa anys 
que la planificació prevista està esgotada, i per tant, les necessitats passen a ser urgències. 
Per això, la possibilitat de signar un conveni d’aquestes característiques resolt provisionalment 
una situació d’espera pressupostària, i alhora, que la ciutadania de Castellar tingui al seu abast 
els equipaments de qualitat en el moment que fan falta.  



Però, fem una mica de repàs històric. Resulta que Catsalut proposa fer un nou centre  de Salut 
a Castellar l’any 2005. L’equip de govern d’aleshores, CiU i ERC, proposa el solar del carrer 
Caldes on actualment hi ha fet un aparcament de cotxes, valorat positivament per la 
Generalitat. Però a inicis de la present legislatura, aquest projecte es fon i no s’explica més. 
Després, sense cap altra explicació, veiem en l’acta de Junta de govern un encàrrec de 
redacció de projecte, que casualment, coincideix que el guanyen els mateixos arquitectes que 
van dissenyar el Cap, i preguntant a l’equip de govern, ens diuen que ampliaran el Cap actual 
del carrer Ripollet per la part del carrer Jaume I, i que es bo que siguin aquests arquitectes. 
Quan els diem que si el projecte el fessin els tècnics municipals i així ens estalviaríem uns 
24.000 euros, ens diuen que aquesta ha estat una “recomanació” del departament de Salut de 
la Generalitat, que ho facin els mateixos arquitectes que van construir el CAP que ja existeix. 
I, de moment, l’Ajuntament avança aquests diners ja fa mesos, sense que el conveni que avui 
ens ocupa estigués ni tan sols signat. Ja vam dir en el seu moment que no ens semblava que 
fos una bona manera de procedir. 
Doncs, bé, és bo ampliar el CAP, és bo avançar-nos i no esperar a la disposició pressupostària 
de la Generalitat. Però no és bo endeutar-nos quan tenim un pla de sanejament, no es bo 
quan el senyor Zapatero fa un real decret ahir dient que a partir d’avui els Ajuntaments no 
podran demanar crèdit fins al 2012, i no és oportú que facin concursos per adjudicar projectes 
a uns arquitectes concrets, pensant que serà bo que ho dibuixin uns i no uns altres. Perquè 
ara resulta  que el seu equip de govern  va planificar una ampliació i un projecte pel CAP per 
un valor d’uns 400 mil euros, i ara resulta que valdrà el doble, exactament 992.221,29€. 
El conveni no ens sembla del tot beneficiós per al municipi, tot i que permetrà l’ampliació del 
CAP, perquè no assegura que la Generalitat assumeixi totes les despeses de l’obra. Tenim 
dubtes sobre l’eficàcia d’aquesta mini-ampliació per la banda del carrer Jaume I. No estem 
d’acord amb les raons per a l’adjudicació del projecte als mateixos arquitectes que van 
redactar el projecte del primer CAP per “recomanació” de CATSALUT quan podríem haver-nos 
estalviat aquests diners redactant el projecte els serveis tècnics de què disposem. Un cop més, 
la manera que tenen de procedir no ens sembla la més correcta ni la més beneficiosa per a 
l’interès general. El nostre vot serà l’abstenció  
El Sr. Alcalde  intervé per dir que l’esmena ha estat a introduïda en la documentació.  
A continuació la Sra. Ita Espisona¸per l’Altraveu  diu que en el Ple del mes de febrer 
d’aquest any es va aprovar per unanimitat la  modificació àmbit territorial de l’àrea Bàsica de 
Salut. No ens imaginàvem que en tan poc de temps s’aprovaria el conveni per a  l’ampliació de 
CAP. Però clar, estem en precampanya electoral. Obviarem aquesta dada, i per tant ens satisfà 
aquest nou pas que esperem esdevingui una realitat a curt termini. 
Tanmateix, lamentem que es tracti d’una petita ampliació en un petit espai,  estem 
acostumats a que els serveis bàsics com a educació i ara sanitat es prestin encaixats en espais 
reduïts. Però que estiguem acostumats no vol dir que haig de ser així. Aquestes situacions 
esdevenen perquè com és el cas, no s’ha fet una previsió correcte d’aquests equipaments. 
Com sabem, l’ampliació del CAP s’havia de perllongar fins allà on és ara l’escola Joan 
Blanquer, però no ha pogut ser així i ara ens veiem abocats a esgarrapar uns metres a la 
vorera. També lamentem que aquest Ajuntament amb aquest conveni s’hagi d’endeutar per 
fer possible l’ampliació, si és que estem a temps i la llei li permet, doncs segons les últimes 
notícies no podrà ser. Per tant sospitem que aquesta ampliació, si es fa,  no serà tan ràpida 
com voldríem. 
És una llàstima que aquest Ajuntament que ha gaudit de tanta bonança econòmica i recursos, 
aquests no s’hagin destinat als equipaments bàsics i en canvi s’ hagin destinat a una Plaça 
Major, que tret dels polítics, de l’equip de govern, i de l’oposició que va participar, no agrada a 
ningú per molts motius. 
D’altra banda si entrem en comparatives, és paradoxal i patètic que tinguem grans extensions 
de polígons industrials que ja en època de bonança estaven força buits, que en  època de crisi 
com l’actual, s’estigui construint un altre polígon a Can Bages, i que estiguem esgarrapant 
metres per sanitat i educació. Això no s’entén. Davant d’això, com la població se’n pot refiar 
d’un govern que  gestiona i s’organitza d’aquesta manera? 



Malgrat tot, L’Altraveu votarà a favor d’aquest conveni que permetrà l’ampliació del CAP, amb 
la confiança de que tot el que està succeint en  aquest poble serveixi en un futur perquè els 
polítics gestionin amb sentit comú i coherència les necessitats dels seus vilatans. 
Per ERC el Sr. Oriol Papell  intervé per dir que donaran suport a l’ampliació de CAP si això ha 
de suposar una millora del servei de cara als ciutadans, però volem fer constar dues coses:  
- quan es va construir el CAP no es va preveure que pogués tenir un segon pis, els fonaments 
no aguanten, suposem que preveient que l’ampliació es faria cap al terreny que actualment 
ocupa l’escola Joan Blanquer, o bé es faria un segon CAP.  
- l’anterior legislatura es va reservar un terreny al costat de Torre Balada, on ara hi ha un 
aparcament públic, per fer-hi  un segon CAP, entenem que no com a duplicació de l’altra, però 
si que com una descentralització del servei per donar accés a la població del casc antic de 
major edat i amb dificultats de mobilitat. Creiem que a part d’aquesta ampliació s’hauria 
d’estudiar una descentralització del ja existent per poder donar un millor servei.   
El Sr. Alcalde pren la paraula i tot referint-se a la intervenció del grup de l’Altraveu diu que 
dient que aquesta no es una obra que sigui responsabilitat per part de l’Ajuntament, avançarà 
i es farà càrrec de la licitació d’aquest projecte, per tal de poder tirar endavant aquest projecte 
d’ampliació i que durant l’any 2011 o principis de 2012  puguem tenir aquesta ampliació del 
CAP.  
Evidentment que ens hagués agradat que hagués estat un projecte assumit per part dels 
tècnics municipals, però en la situació que ens trobem d’absoluta saturació a nivell de 
projectes, ja sigui per les direccions d’obra dels últims projectes del Fons Estatal d’Inversió 
Local o ja sigui també pels nous projectes dels FEOSLO, no teníem la capacitat per assumir un 
projecte d’aquestes característiques. 
En torn de replica la  Sra. Montse Gatell per CiU diu que el fer aquesta ampliació pel carrer 
Jaume I, es gairebé el doble del que hi havia pressupostat, el que arriba a ser el cost de l’obra.  
Per l’Altraveu la Sra. Ita Espisonsa, aclareix que en la intervenció anterior ha dit que 
l’Ajuntament està endeutat i que bona part es gràcies a la plaça Major. 
També per ERC el Sr. Oriol Papell diu que no dubten que els treballadors del CAP estiguin 
encantats amb aquesta ampliació, però no només els treballadors del CAP han d’estar 
contents, s’ha de mirar que una població com Castellar que som ja 24.000 habitants, si es 
positiu que només hi hagi un CAP o seria més desitjable per tots que s’hagués fet la proposta 
del costat de Torre Balada per tal de descentralitzar una mica, i refermar que la votació serà a 
favor. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    QUINZE (15) dels regidors del PSC, l’Altraveu, ERC i regidor no  
                       adscrit 
Vots en contra: CAP      (  0)      

                    Abstencions   :  SIS       ( 6) dels regidors de CiU 
 
        5 .- MODIFICACIÓ DE L’ACORD APROVANT LA RETRIBUCIÓ DEL  
               PERSONAL 
 
Vist l’expedient tramitat per l’equiparació del complements específics del personal interí amb 
els personal d’igual categoria amb la plaça en propietat, tal i com es va acordar en la Comissió 
Mixta celebrada el passat 7 de maig d’enguany. 
Vist l’article 93 de la Llei reguladora de les bases del règim local i l’art. 298 del Text refós de la 
Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
Vist l’article 6.1 del conveni col·lectiu del personal al servei de l’ajuntament per al període 
2005-2009, prorrogat de forma tàcita, d’acord amb l’article 2.1. 
Vist l’informe de la interventora. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar l’equiparació dels complements específics del personal interí amb el 
personal fixa d’igual categoria, al servei de l’ajuntament, amb efectes de l’1 de juny de 2010. 



SEGON.- Aprovar la quantia de les retribucions complementaries corresponents al 
complement específic general (especial dificultat tècnica, dedicació, incompatibilitat, 
responsabilitat, penositat) del personal funcionari i laboral, suprimint els complements 
específics per interins aprovats i aprovar-ne l’equiparació amb el complements del personal 
fixe, de conformitat amb els que figuren a l’annex adjunt i que s’aplicaran a partir de l’1 de 
juny de 2010. 
TECER.- Aprovar un complement per nocturnitat pels conserges, que s’aplicarà a partir de l’1 
de juny de 2010 
Defensa la proposta el regidor de Recursos Humans Sr. Oscar Lomas, PSC, i diu que la 
retribució del personal al servei de l’Ajuntament depèn essencialment, entre d’altres 
conceptes, dels imports fixats com a sou base, complement de destí i complement específic. 
Els dos primers conceptes venen determinats per la llei de pressupost de l’estat, mentre que el 
complement específic s’aprova anualment pel ple de l’Ajuntament, d’acord amb la relació de 
llocs de treball (en el nostre cas, en el ple de pressupostos del mes de novembre). 
La proposta que portem a aprovació consisteix en l’equiparació del complement específic entre 
el personal interí i el personal fix, en aquells llocs que estan realitzant les mateixes funcions. 
Aquest acord, pactat amb el comitè d’empresa en comissió mixta, permetrà regularitzar una 
situació certament injusta per aquell personal que està ocupant el seu lloc de manera interina, 
ja que tot i desenvolupar les mateixes tasques i amb la mateixa eficiència que el personal amb 
la plaça en propietat, veien com la seva retribució era inferior. 
Aquesta mesura afecta a 19 llocs de treball i suposarà una despesa anual del voltant de 
44.000 €. 
En segon lloc, es proposa aprovar el complement de nocturnitat pels conserges, ja que part 
del seu horari laboral és en horari de nit (de 22 a 24h) i tal i com recull l’EBEP, s’ha de 
retribuir aquest fet. Així, partint del complement de nocturnitat vigent per la policia, s’ha 
extrapolat a la categoria i hores corresponents, del qual s’obté l’import de 3,43 € per nit 
treballada que s’aprova avui. 
Cal assenyalar que aquests modificacions que es porten avui a aprovació, ja quedaven 
recollides en la valoració de llocs de treball que s’estava negociant amb l’anterior comitè, i que 
amb el nou comitè fruit de les recents eleccions sindicals, s’ha considerat oportú avançar 
prioritàriament en aquestes mesures. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Montse Gatell, per CiU, i diu que sens dubte 
aquest acord de Modificació de l’acord aprovant la retribució del personal, encara que tard, 
serà una solució per no ajornar més algunes decisions que s’havien de tirar endavant després 
de la valoració de llocs de treball i que està pendent de fa molts mesos. En aquest cas  es 
tracta de l’equiparació dels complements específics i també el complement de nocturnitat dels 
conserges municipals.  
Hem demanat diverses coses a l’equip de govern per tal de completar la informació i conèixer i 
valorar aquesta proposta: pel que fa a l’equiparació dels complements específics, hem 
demanat una relació detallada i concreta, per tal de garantir a les parts  els termes d’aquest 
acord, i deixar clar els complements que quedaran anul·lats i dels complements que seran 
vàlids.  Hem demanat també informació més específica de l’informe d’intervenció pel que fa a 
les partides pressupostàries que suportaran aquests canvis, etc. 
Però hem de dir que en aquest itinerari que fem d’estudiar les propostes, comprovar tot el que 
fa referència a l’expedient, pel que fa al procés i també a les consideracions econòmiques, en 
la cerca d’informació i estudi de la mateixa, que és la nostra feina com a grup de l’oposició, 
ens trobem amb un cert desinterès de l’equip de govern. No sempre és així, però de vegades 
sí, com aquesta. 
Quan demanem la documentació per correu electrònic, el regidor hi troba inconvenients; quan, 
conformats, anem a veure l’expedient a la taula de la secretaria de l’ajuntament, ja que no 
ens el passen complet per correu electrònic, l’expedient no està fet. Quan volem consultar les 
actes de la junta de govern, l’accés és primari. Recorden? Van treure les actes de les juntes de 
govern de la web, per motius de privacitat de dades, impedint la ciutadania i els grups de 
l’oposició de tenir accés fàcil i ràpid a la informació municipal. Ens diuen que ens hem 



d’esperar a que tinguin elaborat l’intranet…. Que suposem que, a aquest pas, arribarà amb el 
tren. 
En tenim, a més de la informació d’aquest punt del ple, l’exemple d’informació demanada 
sobre la convocatòria dels ajuts per a persones en situació d’atur en un mail dirigit a l’alcalde i 
la regidora Mercè Giménez i que no ha obtingut resposta encara des del dia 20 de maig. 
Possiblement l’equip de govern troba que es fa difícil desprendre’s de la informació i molt més 
compartir-la amb l’oposició. Normalment tenim accés a la documentació, però  sovint ens ho 
compliquen força potser amb l’esperança que desistirem. Però no desistirem. El nostre vot, de 
tota manera, serà favorable a aquest acord en benefici dels treballadors. 
Intervé el Sr. Alcalde per recordar que tots els grups municipals poden assistir d’oients a les 
Juntes de Govern Local. 
Per l’Altraveu, en Sr. Marti Llobet,  diu que tant l’equiparació com el plus de nocturnitat  ens 
ha sembla una reivindicació justa i que està bé que arriben a un acord; el nostre vot serà 
favorable. 
També per ERC, el Sr. Jordi Permanyer,  intervé i diu que consideren que l’equiparació es 
justa i que hi votaran a favor. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
    6.- INICI LITACIÓ MANTENIMENT ENLLUMENAT PÚBLIC 
 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres i contractació Administrativa, en especial, la llei 
30/2007, de Contractes del Sector Públic; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei de Bases de Règim 
Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; i el Reglament de contractes de 
les Administracions Públiques, aprovat per Reial Decret, 1098/2001, de 12 d’octubre, així com 
els plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, aquests darrers en 
allò que no s’oposin a la LCSP. 
ATÈS que l’enllumenat públic es una competència atribuïda als municipis, segons l’article 66 
apartat 3.e) de la llei municipal i de règim local de Catalunya, el text refós de la qual fou 
aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
ATÈS que aquesta mateixa llei, en el seu article 66 estableix que l’enllumenat públic és un 
servei  mínim obligatori a tots els municipis. 
Vista la conveniència de contractar el servei públic , mitjançant procediment, per a la  
conservació i manteniment de l’enllumenat públic de Castellar del Vallès. L’objecte del present 
contracte és la prestació del servei de manteniment i conservació de la xarxa d’enllumenat 
públic de Castellar del Vallès i reposició d’òptiques LED dels semàfors (tant de forma 
preventiva com correctiva), d’acord amb els treballs detallats i previstos en els plecs tècnics. 
Vist l’informe de la intervenció sobre la disponibilitat pressupostària 
Vistos els plecs de clàusules economico-administratives i prescripcions tècniques particulars 
que han de regir en aquesta contractació la contractació, i  que han estat trobades conformes 
per la Secretaria municipal. 
Vist que les concessions de serveis d’una durada superior als 4 anys correspon al Ple de la 
Corporació, independentment del seu import, segons el que preveu l’article 82 apartat 2 n) de 
la Llei municipal i de règim local de Catalunya. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la convocatòria de procediment obert  per adjudicar la concessió del servei 
de  “conservació i manteniment de l’enllumenat públic”  de Castellar del Vallès   amb un preu 
de licitació   262.711,87 IVA exclòs. 
SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques  particulars que han de 
regir en aquesta licitació, tot declarant la seva tramitació ordinària. 
TERCER.- Publicar l’edicte de la convocatòria al BOP. i en la pàgina web municipal “perfil del 
contractant”. 
El regidor de Via Pública, Sr. Aleix Canalis PSC, presenta la proposta, el Ple del 30 d’abril de 
2002 va aprovar l’adjudicació del servei de manteniment de l’enllumenat públic a l’empresa “ 
Sociedad Española de Construcciones Electricas” (SECE) per un període de 8 anys i que 



finalitzen el proper mes de juny. Per aquest motiu, avui portem a la consideració del Ple la 
convocatòria d’un  procediment obert per la selecció d’un nou contractista per la conservació i 
el manteniment de l’enllumenat públic del nostre municipi. 
La xarxa actual d’enllumenat compte amb aproximadament 5.300 punts de llum (un 30 % 
més que fa 8 anys). Tot i això, i gràcies a la bona feina feta en termes de millora de l’eficiència 
i estalvi energètic s’ha aconseguit reduir el consum en Kw/h global en més d’un 15 % durant 
el mateix període. 
Aquest divergència entre l’increment dels punts de llum i el decreixement del consum global es 
deu bàsicament als importants esforços fets per modernitzar la xarxa realitzats als darrers 
anys.  Sense anar més lluny,  amb els fons estatals de l’any 2009 es va invertir més de 
330.000 € en la : 
- Substitució progressiva de les làmpades de mercuri per les de vapor de sodi que en 
l’actualitat ja suposen més de ¾ parts del total 
- Renovació de quadres elèctrics 
- Instal·lació de reductors de flux  
- Totes aquestes millores han permès un increment progressiu de l’eficiència lumínica que ja 
arriba al 80% 
- I també una reducció molt important de la contaminació lumínica. 
Així mateix, la major inversió i el millor manteniment ha fet reduir a  la meitat el número 
d’averies anuals que pateix la xarxa, amb la conseqüent millora del servei que reben els 
ciutadans. 
Així doncs, i amb la voluntat de continuar millorant aquest servei,  les principals 
característiques del nou concurs son les següents: 
- Preu de licitació de 262.711,87 € IVA exclòs. 
- La vigència del nou contracte serà de 5 anys + una pròrroga màxima de 2 anys més = un 
màxim total de 7 anys 
- Dins el nou contracte, a part de la prestació del servei de manteniment i conservació de la 
xarxa d’enllumenat, també si ha inclòs la reposició d’òptiques LED dels semàfors (tant de 
forma preventiva com correctiva). 
- Així mateix, també s’ha inclòs entre les obligacions del concessionari, el cost del muntatge de 
les llums de Nadal –que fins ara es pagava a part- i que tenia un cost anual aproximat de 
20.000€. 
- D’altra banda, els nous plecs també preveuen l’obligació del futur concessionari d’invertir  en 
la millora del servei – sense cost addicional per l’ajuntament- amb un mínim del 8%  de 
l’import fix anual del contracte. 
- Per últim el plec també preveu el deure de subrogar el personal de la concessió per part de 
l’empresa entrant. Concretament en l’annex 1 del plec administratiu figura una primera relació 
del personal que actualment treballa en la concessió que ha facilitat SECE. De tota manera, i 
tal i com ja s’ha informat en Junta de portaveus, abans de la publicació d’aquest concurs 
s’ampliarà la informació d’aquest annex amb la relació completa de les relacions contractuals 
de cada un dels treballadors, per tal que l’empresa entrant pugui tenir una informació més 
detallada (TC, contractes, etc...) al respecte. 
Val a dir que els Plecs incorporen bona part de les esmenes proposades per part dels diversos 
grups durant la comissió informativa i també al llarg de tota la setmana. 
Esperem doncs que el nou concessionari continuï amb la bona tasca feta els darrers anys, per 
tal de poder seguir millorant l’eficiència i la qualitat de la xarxa d’enllumenat públic municipal. 
En torn d’intervencions, per CiU, la Sra. Gemma Perich, diu que el manteniment de 
l’enllumenat és sens dubte una de les competències bàsiques que tenen les Administracions 
Locals, els Ajuntaments, i per tant han de gestionar i fer-ho el millor possible,  i més dins de 
les dificultats econòmiques que està immers el finançament dels Ajuntaments. Aquest 
manteniment es pot fer directament a través del personal contractat, i per tant de les brigades 
pròpies que poguessis disposar els Ajuntaments, però també es pot fer una gestió indirecta, 
amb empreses especialitzades del sector, i  que ja fa molts anys que l’Ajuntament va apostar 
per aquesta línia.  



Tot i que el nostre grup de Convergència i Unió ha presentat diverses esmenes al plec i que 
han estat recollides, el nostre vot serà favorable, però tot així volem fer una sèrie 
d’observacions respecte a aquest plec: sobre les esmenes que hem fet dir que pensem que 
eren bàsiques i que eren obligacions que tenia el licitador i que, si no s’haguessin incorporat 
les ofertes haurien estat diferents, bàsicament hem refereixo a la subrogació de personal ja 
que es un contracte que ens han d’ofertat per 7 anys i per un import que ha baixat, per tant 
en funció del personal  que disposaran i que han d’assumir les ofertes poden canviar. 
Sobre el pressupost de sortida surt rebaixat però esperem que no vagi en detriment del servei, 
fins ara ha estat un bon servei i tenim dubtes que amb aquest retall funcioni igual de bé. Una 
altre observació sobre els preus unitaris del treball de reparació, és a dir a part del 
manteniment del propi enllumenat, també  surt unes propostes sobre quins serien els preus 
unitaris per fer les reparacions que puguin sobrevindré a tot aquest enllumenat. L’Ajuntament 
es gastava aproximadament uns 100.000 € en temes de reparacions; i aquest nou concurs el 
que fa es incorporar els preus unitaris de cadascun dels treballs i materials. 
Per tant, pensem que es perd una bona oportunitat de que facin una bona oferta, tenint en 
compte que se’ls hi ha fet aquesta retallada, i tenint en compte que es planteja en aquest plec 
una sèrie d’obligacions afegides com son els semàfors i els llums de nadal, i no contempla una 
partida per poder fer una bona proposta per tot el tema de reparacions de l’enllumenat.  
Per acabar dir que el nostre vot serà favorable, perquè el contracte finalitza el proper més de 
juny, perquè s’han recollit gairebé la practica totalitat de les esmenes que hem fet, i perquè  la 
resta segurament dependrà del resultat del servei, de l’aplicació i  de que puguem fer les 
valoracions oportunes de si ha estat idoni o no. 
Continua el Sr. Martí Llobet,  per l’Altraveu exposa que vot serà favorable. Si que volem fer 
palès que ens hauria agradat que en els criteris de valoració és veremés de manera més 
explicita criteris d'eficiència energètica per tal d'aproximar-nos als objectius del PAES. Hauria 
estat bé que els requisits, més enllà dels legals que ja es compleixen, els fixéssim nosaltres 
per tal de forçar a les empreses concursants a fer-nos propostes més ambicioses que les que 
ara es contemplen. 
En torn de replica el Sr. Aleix Canalis, PSC intervé per  constatar la preocupació que ha 
expressat el grup de CiU en relació a les despeses de personal que s’hauran d’assumir.  
També una altre apreciació que s’ha fet, si fem més gran el paquet les ofertes que puguin 
presentar les empreses puguin ser més atractives, però s’ha valorat des  dels serveis 
tècniques i una cosa és el manteniment i l’altra la reparació, així doncs és més fàcil de 
controlar quines reparacions es fan i quan es fan, i permet garantir un major control en el 
volum d’aquestes tasques. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 
7. - APROVACIÓ PLA DE SEGURETAT VIAL 

 
Vist que les dades d’evolució de la sinistralitat a Catalunya dels darrers anys mostren una 
tendència general positiva tot i que la millora de les xifres s’ha d‘atribuir a la reducció dels 
accidents i de les víctimes en carretera. La situació en zona urbana, amb lleugeres variacions 
anuals, es manté constant i roman com a assignatura pendent de la seguritat viària al nostre 
país. 
Conscient d’aquesta realitat, el Servei Català de Trànsit, en el seu Pla de Seguretat Viària 
2008-2010 manifesta la necessitat de plantejar ,mesures adreçades específicament a la 
millora de la seguretat viària en l’àmbit urbà. És ena aquest sentit que la cooperació amb els 
ajuntaments i les autoritat locals en aquesta matèria es defineix com a una de les tres línies 
mestres del Pla. 
Vist que l’estructura del treball es basa en la disposició d’un bon grau d’informació sobre la 
problemàtica municipal que permeti una diagnosi acurada i l’elaboració de les proposta 
adequades i que el present treballés un primer pas a assolir l’objectiu comú de tots els 
implicats: reduir el nombre de víctimes en accident de trànsit i fer de Castellar un municipi 
més segur. 



Vist que l’estudi després de fer una acurada diagnosi de la situació de l’accidentalitat a 
Castellar del Vallès proposa un ampli ventall d’intervencions utilitzant tots els recursos 
disponibles que formen part de les “actuacions del Pla” a executar de manera progressiva. 
Per la qual cosa, vist l’interès per la seguretat dels vehicles i de les persones. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
Aprovar el  Pla de Seguretat Viària de Castellar del Vallès, redactat per l’equip tècnic d’INTRA, 
amb cooperació amb el Servei Català de Trànsit. 
Presenta la proposta el regidor de Seguretat Ciutadana i Mobilitat, Sr. Jordi Carcolé,  PSC, i 
diu que les dades d’evolució de la sinistralitat a Catalunya dels darrers anys mostren una 
tendència general positiva tot i que la millora de les xifres s’ha d‘atribuir a la reducció dels 
accidents i de les víctimes en carretera. La situació en zona urbana, amb lleugeres variacions 
anuals, es manté constant i roman com a assignatura pendent de la seguretat viària al nostre 
país. 
Conscient d’aquesta realitat, el Servei Català de Trànsit, en el seu Pla de Seguretat Viària 
2008-2010 manifesta la necessitat de plantejar mesures adreçades específicament a la millora 
de la seguretat viària en l’àmbit urbà. És en aquest sentit que la cooperació amb els 
ajuntaments i les autoritat locals en aquesta matèria es defineix com a una de les tres línies 
mestres del Pla. 
L’estructura del treball es basa en la disposició d’un bon grau d’informació sobre la 
problemàtica municipal que permeti una diagnosi acurada i l’elaboració de les proposta 
adequades i que el present treball és un primer pas a assolir l’objectiu comú de tots els 
implicats: reduir el nombre de víctimes en accident de trànsit i fer de Castellar un municipi 
més segur. 
L’estudi, després de fer una acurada diagnosi de la situació de l’accidentalitat a Castellar del 
Vallès, proposa un ampli ventall d’intervencions utilitzant tots els recursos disponibles que 
formen part de les “actuacions del Pla” a executar de manera progressiva. Abans  que res, 
voldria fer esment que el Pla Local de Seguretat Viària, només fa referència a els accidents 
amb víctimes dins del nucli urbà de Castellar (no en el seu terme municipal), es a dir, allà on 
la Policia Local té competències. Els accidents ocorreguts en vies interurbanes son 
competència de Mossos, malgrat que en tot moment hi ha una col·laboració mútua total.  
Les dades de que ha disposat l’empresa INTRA, que és la que ha elaborat el Pla, són les 
relatives al període 2005-2008 i, d’entre d’altres, destacaria les següents, per la seva relació 
directa amb el nombre d’accidents: 
Una és la que fa referència al parc de vehicles, i l’altra a la distribució modal, es a dir, al mitjà 
de transport utilitzat en els desplaçaments. 
- La població de Castellar el 2008 era de 22.626 hab. 
- El parc de vehicles: 17.254, dels quals 11.457 turismes. 
- Això vol dir que a Castellar hi havia, l’any 2008, 763 veh/1000hab, dels quals 506 
corresponien a turismes. 
- Aquestes xifres, en comparació a les mitjanes de la comarca i de Catalunya, són 
significativament superiors: a la comarca 669 veh/1000hab dels quals 470 corresponen a 
turismes i a Catalunya 678 veh/1000hab dels quals 458 són turismes. 
- El creixement de la població en el període 2000-2008 ha estat d’un 29,7%, mentre que el 
creixement del parc de vehicles s’ha situat en un 44,6% 
En quan als desplaçaments, i a partir de la darrera Enquesta de Mobilitat Obligada de l’any 
2001, tenim que: 
El nombre total de desplaçaments a Castellar va ser, de mitja diària, d’11.391, dels quals 
3.665 (30,7%) van ser amb origen i destinació a Castellar, 4.957 origen CV destí extern, i 
3.313 origen extern destí CV. 
En quan a la distribució modal d’aquests desplaçaments tenim que, en referència als total de 
desplaçaments, un 10% es realitzen a peu o bici, un 8% amb transport públic, i un 82% amb 
transport privat. 



La comparativa d’aquestes xifres amb municipis entre 20.000 i 50.000 hab i amb Catalunya 
ens mostra un ús del vehicle privat força superior: 68% en els municipis i 59% a Catalunya. 
(Tr. Pub. 8%/18%/23%) (Peu 10%/15%/18%) 
Tenim doncs un parc de vehicles superior a la mitjana, i una mobilitat amb vehicle privat 
també superior a la mitjana però, malgrat això, l’índex de sinistralitat de Castellar està per 
sota de la mitjana de Catalunya. 
Aquestes i d’altres dades són amb les que s’ha elaborat la part de diagnosi, i amb les que s’ha 
definit punt i trams de concentració d’accidents. Tot això serà consultable en la pàgina web de 
l’Ajuntament un cop aprovat el Pla. 
Ara però, voldria parlar de les mesures proposades (força d’elles ja s’estan duent a terme) per 
tal d’assolir l’objectiu numèric de reduir, l’any 2012 en relació a la mitjana dels anys 
2007/2008, en un 20% tant el nombre d’accidents com el de víctimes. En números vol dir 
passar de 35 accidents amb víctimes a 28, i de 45 víctimes a 36. 
Com a mesures estratègiques, entre d’altres, tenim: introduir mesures que fomentin l’ús 
d’algunes vies com ronda Tolosa i Llevant, i que dissuadeixin el pas per una altres. Regulació 
amb semàfor de vianants a les intercessions dins les vies de xarxa bàsica. Actuar sobre els 
trams de concentració d’accidents. Augmentar la xarxa de carrers per a vianants. Millorar el 
disseny i l’ordenació del trànsit a les interseccions mes conflictives. Reforçar amb mesures 
físiques l’acció contra l’estacionament indegut. Ampliació de la xarxa de carrils bicicleta i 
utilització de criteris de seguretat i connectivitat per al disseny de traçats o millora dels 
existents. Impulsar mesures de millora del servei de transport públic urbà. Això serien 
mesures físiques i de gestió, en quan a mesures de control serien mantenir la disciplina viària 
mitjançant un pla de controls d’alcoholèmia, velocitat, ús del casc, sistemes de retenció. I 
sobre educació formació i campanyes preventives tindrem: crear la figura d’un responsable del 
pla local de seguretat viària; fomentar la participació en cicles de formació d’agents de la 
policia local en temes de seguretat; continuar o augmentar el nivell d’activitats d’educació 
viària i cercar una major difusió en temes relacionats amb la seguretat viària; i continuar o 
incrementar les campanyes preventives que es venen fent. Aquest pla ha estat debatut en 
dues sessions de la taula de mobilitat  
S’obra un torn d’intervencions, per CiU el Sr. Lluís Lopez, diu que des de Convergència i Unió 
ens sumem, com hem dit i fet des del principi de legislatura, a recolzar qualsevol iniciativa, 
projecte o programa en benefici de la ciutadania i del municipi. I  és clar que aquest pla ha de 
ser una eina important i útil en una matèria que ens preocupa a tots especialment la seguretat 
viària, per tant nosaltres donem el nostre suport a aquesta proposta que es presenta avui a 
ple. Les dades que podem extreure d’aquest pla indiquen unes xifres de sinistralitat al nostre 
municipi molt optimistes en general, i encara més amb una tendència a la disminució 
continuada en els últims anys. 
És, per tant, un repte reduir encara més el nombre d’accidents i víctimes, sobretot per la 
dificultat d’aconseguir-ho en la trama urbana, tenint a més en compte l’aletorietat dels 
elements que es donen i influeixen en la generació d’un sinistre, i encara amb un detall afegit, 
la despesa que comporta dur a terme algunes de les actuacions, bàsicament referida a la 
construcció, ampliació o renovació de mobiliari urbà, illes o voreres. Tot i això hi ha recursos 
més econòmics per, d’una o una altra forma, implantar les solucions que apunta el pla i que 
actualment ja s’estan duent a terme, com són la substitució de la construcció i la obra per 
pintura vial amb els mateixos efectes dissuasoris. Per tant encoratgem a l’equip de govern a 
fer efectives les pràctiques que conté aquest pla de seguretat viària, tot fent alguns apunts 
particulars. 
Per una banda els demanem que es prioritzin les actuacions que exigeixin més urgència en la 
protecció de vianants. això que sembla una obvietat ho diem perquè pensem que encara que 
l’ideal seria aplicar immediatament el 100% del que conté aquest estudi, el pla conté mesures 
sobre ordenació de trànsit al nucli i a zones industrials, aparcaments, i altres que evidentment 
influeixen en la seguretat, però les importants i urgents són les que impliquen a les persones 
que es desplacen a peu, les víctimes més dèbils. 
Per una altra banda, un apunt formal al propi pla, ja que no trobem sentit a establir com a 
objectiu del mateix una reducció de la sinistralitat fins a un nombre o percentatge entre 



cometes acceptable o assumible, ja que tot i ser impossible d’aconseguir, la obligació de 
l’administració i d’aquest consistori és cercar la sinistralitat zero i moure xifres al respecte ens 
pot fer caure en la frivolitat. però torno a dir això és només un apunt formal i així s’ha 
d’entendre. 
Senyalar finalment que per suposat ens tenen a ciu a la seva plena disposició per allò que 
calgui en la implantació de los solucions d’aquest pla al que com ja hem dit a l’inici donem el 
nostre vot favorable. 
Per l Altraveu el Sr. Martí Llobet intervé dient que el vot del seu grup també serà favorable, i 
apuntar dos aspectes, que es tingui en compte les zones susceptibles de generar accidents. I 
per finalment diu que seria bo tenir ja el pla de mobilitat acabat. 
Per ERC el Sr. Oriol Papell, diu que el passat 4 de maig en el marc de la taula de mobilitat 
sens va donar a conèixer el pla local de seguretat viària, una iniciativa subvencionada pel 
servei Català de Trànsit que pretén reduir el nombre d’accidents a la nostra Vila. El pla 
consisteix en una diagnosi de la situació dels accidents a Castellar, zones on n’ ha més i 
possibles causes que els provoquen. 
La part important del pla és la que proposa solucions per reduir els accidents, reformes que ja 
fa anys que es van fent, i des d’Esquerra creiem que es aquí a on hem d’incidir, localitzar els 
punts febles de la circulació viària i trobar-hi solucions. El nostre vot serà favorable. 
En torn de replica el Sr. Jordi Carcolé, PSC, diu que la priorització en quan protecció dels 
vianants és la nostra màxima, les mesures principals s’encaminen a protegir l’element més 
feble dintre del que és la seguretat viària, que es precisament el vianant, per això moltes de 
les mesures que s’apliquen estan pensades per protegir al vianants. 
Com que el Pla Local de Seguretat Viària és molt concret, estudia una problemàtica molt 
concreta, el Pla de Mobilitat és més ampli, estudia altres temes i per tant no va poder fer-se 
en paral·lel, però ara amb el Pla Local de Seguretat fet, el pla de Mobilitat vagi incorporar 
aspectes ja tractats en aquest Pla. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

8.- MODIFICACIÓ REGLAMENT DE FUNCIONAMENT DEL CONSELL DE  
      COOPERACIÓ. 

 
ATÈS que el nostre Ajuntament és soci del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament, i 
en els nostres Pressupostos dediquem al menys el 0,7% dels impostos directes a finançar 
projectes d’ajut als pobles en vies de desenvolupament. 
ATÈS que l’any 2000 es va crear la Regidoria de Solidaritat i Cooperació al Desenvolupament 
amb l’objectiu de centralitzar i coordinar aquells aspectes que en referència a aquests temes 
es plantegin i es va crear el Consell de participació en aquesta matèria. 
ATÈS que en el transcurs d’aquest temps han aparegut noves necessitats de funcionament que 
s’han de reflectir en el Reglament que regula el Consell. Aquesta proposta de modificació 
afecta els articles 2 apartat i); l’article 3 apartat e) i en aquest mateix article s’introdueixen 
nous representants que es contemplen als apartats g), h) i i). També s’incorpora l’apartat d) a 
l’article 5, es crea la comissió permanent (article 6) i es regulen les comissions de treball 
(article 7) i altres aspectes de funcionament del plenari (apartats 3 i 4 de l’article 8).  
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat per Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei Municipal i de Règim Local pel que respecte 
l’aprovació i tramitació d’ordenances i reglaments. 
L’Ajuntament  Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar inicialment  la modificació del Reglament de règim intern de funcionament 
del  Consell de solidaritat i de cooperació al desenvolupament, de conformitat amb el que 
disposen els articles anteriorment mencionats, 
SEGON.- Exposar l’expedient al públic durant un període mínim de trenta dies hàbils, a 
comptar de l’endemà de la publicació de l’anunci en el Butlletí Oficial de la Província, als 
efectes de que qualsevol interessats pugui presentar reclamacions o suggeriments. En el cas 



que no es presentes cap al·legació o reclamació l’acord inicial adoptat per l’Ajuntament en ple 
esdevindria definitiu a tots els efectes. 
TERCER.- Notificar aquest acord a les entitats que formen part del Consell, als efectes del 
que disposa l’apartat anterior. 
La regidora de Cooperació i Solidaritat Sra. Glòria Massague, PSC defensa la proposta dient 
que el que portem avui  per a què sigui aprovat en aquest Ple municipal és la Modificació del 
Reglament del Consell de solidaritat i cooperació. 
L’any 2000 es va crear la regidoria de cooperació i així també es va constituir el Consell de 
solidaritat i cooperació amb el seu propi reglament. Posteriorment  al juliol de 2006 el 
reglament del consell va  ser modificat afegint aspectes tant importants en aquell moment i 
també en l’actualitat , com l’ajut per emergències. Les necessitats actuals ens han dut a fer 
una noves  modificacions que recauen principalment en dos aspectes:  
- Per una banda la composició del consell on s’hi ha  afegit un representant per cada centre 
escolar, un representant de la biblioteca y també queda especificat que podran assistir amb 
veu però sense vot tècnics d’altres àrees o bé assessors externs per tal de aconsellar, orientar 
o  instruir  en tots aquells aspectes que es consideri oportú. 
- L’’altre punt important és que s’ha afegit la Comissió permanent” que estarà formada per un 
20 % del membres del plenari  i que seran escollits entre tots els components. 
Les funcions específiques d’aquesta comissió són portar a la pràctica els objectius del Consell, 
donar assessorament i suport , proposar les comissions de treball i valorar els projectes 
presentats. Cal dir també que a l’hora de realitzar aquesta última acció, la de valorar els 
projectes, des de l’any 2007 i per demanda expressa de tots els membres del consell comptem 
amb una persona no vinculada a Castellar del Vallès (cada any una persona diferent)  i experta 
amb valoracions i avaluacions de projectes de cooperació, per tal que aquesta sigui totalment 
objectiva, neutral  i exhaustiva. 
Bé només comentar que abans de presentar la  proposta en el Ple municipal ,aquesta  va ser 
debatuda  i consensuada en l’últim consell de cooperació que va tenir lloc el passat dijous dia 
6 d’aquest mes.. 
S’obra un torn d’¡intervencions amb el Sr. Antonio López, CiU, i diu que trobem que 
aquestes modificacions del reglament de Solidaritat i Cooperació són adients i molt 
encertades.  
En el últim Consell el passat dijous 6 de maig, es va acordar la modificació d’aquest 
reglament. 
Aquesta modificació afecta a diferents articles del mateix, i dels que destaquem entre d’altres: 
- La incorporació d’un representat per cada centre escolar que imparteixi ensenyament 
obligatoris, a proposta del Consell Escolar de cada centre, hem de dir que ja assisteixen 
normalment als consells, però no estava reflectit en el reglament. 
- la incorporació també d’un representant de la Biblioteca Municipal, igualment que en el cas 
anterior, ja assisteix normalment al consell, i tampoc quedava reflectit en el reglament. 
- La incorporació de tècnics o assessors amb veu i sense vot, per tal de assessorar en aquells 
aspectes que es consideri oportú, proposades pels membres del Consell o la Comissió 
Permanent i aprovades pel President. 
Per altre banda, també volem destacar la durada de 3 anys de la comissió permanent, ja que 
d’aquesta manera es podran treballar millor els diferents projectes que es presentin. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer intervé i diu que donarà suport a la modificació d’aquest 
reglament, però esmentar la contradicció que en el consell de cooperació l’equip de govern 
estigui interessat en que funcioni una comissió permanent, i que en els demes consell no. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 9 .- MEDALLA DE LA VILA A L’ESBART TEATRAL 
 
Vista la proposta  que ha elaborat la Comissió d’Honors i Distincions, d’elevar al ple municipal 
la concessió de la medalla de la Vila A L’Esbart Teatral, com a reconeixement de la seva llarga 
trajectòria que té els seus orígens l’any 1910, quan fou fundat, si bé hi ha constància d’un 
grup teatral amateur amb activitat més o menys continuada al municipi des de l’any 1875. 



També per la seva capacitat d’acostar el teatre al públic aficionat de la nostra Vila per ser una 
entitat que ha suposat la primera  formació d’actors i actrius, directors, tècnics de so i llum,  
maquilladores i atretzistes, per la seva capacitat de dinamitzar i participar en al vida social i 
cultural castellarenca i per la difusió i projecció de Castellar del Vallès a través de la seva 
activitat teatral. 
Avui dia l’Esbart Teatral té una rica i diversificada activitat i presència cultural al municipi, 
gràcies als grups estables de teatre, de geganters, de diables, a partir dels quals ha nascut 
altres propostes com els tabalers i grallers i un grup de malabars i animadors de carrers, 
programes a la radio, etc.. 
Vist el que estableix l’article 19 del Reglament municipal d’Honors i Distincions aprovat per 
aquest Ajuntament Ple, en sessió del dia 27 de juny de 2006. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Atorgar   a l‘entitat Esbart Teatral  la medalla de la Vila, en reconeixement als mèrits 
acreditats a l’expedient, per la seva dilatada trajectòria teatral i labor de difusió del teatre. 
La Regidora de Cultura Sra. Pepa Martínez, PSC, dona lectura a la proposta. 
En torn d’intervencions per CiU la Sra. Mercè Carbnés  
Segur que hi ha algú que es pregunta perquè la medalla de la Vila a l’Esbart Teatral? i no a un 
altre entitat?, i la pregunta és molt lícita i molt respectable. Però avui parlarem de l’Esbart 
Teatral, tot passejant per la seva web, m’agradaria compartir amb vosaltres una pincellada del 
què hi he llegit. L’Esbart Teatral és una entitat que cap al 1910 ja tenia un dels millors 
escenaris de tota la comarca del Vallès Occidental. L’any 1936 només hi participaven homes i 
era necessari contractar actrius professionals de l’escena catalana quan les obres ho exigien. A 
partir del 1936 ja començaren a paticipar les primeres actrius locals. 
Hi ha haver la guerra Civil i l’activitat a l’entitat es va aturar, fins l’any 1939 que va 
reaparèixer amb el nom Amigos del Teatro fins l’any 1942. Del 1943 al 1967 hi va haver 
etapas d’inactivitat però amb motiu de la celebració d’unes jornades sobre joventut, una colla 
de joves va muntar un espectacle en el que van participar-hi antics membres del grup, això va 
significar la recuperació de l’activitat de la secció amb l’incorporació d’aquesta colla com a 
Jovent de l’Esbart Teatral i així la coneixem fins avui. L’any 1979 van nèixer els geganters i els 
diables. I no oblidem una darrera fita important que va ser l’estrena de l’Auditori Miquel Pont 
el 1989 amb el Retaule del Flautista. 
De tot això, des dels inicis, ara en fa 100 anys, i és un bon momento per reconèixer la 
trajectòria i la tasca social, educativa i cultural que ha desenvolupat l’ETC a Castellar en tot 
aquest temps.Hauria estat fabulós que, aprofitant el centenari de l’entitat, també el reformat 
Auditori l’hagués inaugurat, d’una manera o altre, l’Esbart Teatral a qui ara volem concedir la 
medalla de la vila. Els donem una medalla però no comptem amb ells per a fer teatre. Una 
paradoxa, ens sembla a nosaltres. 
Però l’ETC està per sobre de tot això. L’Esbart Teatral és una entitat viva, que s’acosta a 
tothom, que ens diverteix, que ens fa plorar, que ens sorprén, que ens entretén. 
Felicitem a totes les persones que amb el seu esforç tiran endavant aquest projecte, ells 
mateixos ens diuen que la seva proposta té un inici però no té fi… 
Desde Convergència i Unió reconeixem aquest mèrits a l’Esbart Teatral, i de fer-los 
mereixedors de la Medalla de la Vila. 
Per l’Altraveu el Sr. Martí Llobet diu, cent anys de qualsevol activitat  són molt anys. Cent 
anys d'un esbart teatral és una d'aquelles rareses que per si soles ja mereixen qualsevol 
distinció. Si a tot això hi afegim que han fet bon teatre,  que han fet sortir la gent al carrer 
amb diables i gegants, que han tocat al so d'una tradició pròpia i que s'han compromès més 
enllà del que li era demanat per un país, una llengua, una cultura i una democràcia -quan 
encara molta gent les veia passar-, el nostre reconeixement per la gent de l'esbart teatral és 
ple. El nostre vot serà favorable. 
Per ERC el Sr. Oriol Papell i diu que des d’Esquerra només podem valorar positivament 
aquesta proposta, varem ser nosaltres que vam proposar i portar a Ple una resolució per tal de 
demanar a la Generalitat la creu de Sant Jordi per l’Esbart, finalment l’Esbart no va rebre el 
guardó, per això i seguint creient que l’Esbart Teatral mereix aquest reconeixement,  en la 



propera convocatòria hauríem de tornar a presentar la proposta. A banda d’això el nostre vot 
serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 10.- MOCIÓ D’ERC SOBRE L’ETIQUETATGE EN CATALÀ 
 
ATÈS que en  moltes ocasions es pot comprovar com les ampolles d’aigua, begudes 
refrescants, cervesa, vi i cava que se serveixen en els bars, menjadors i actes institucionals o 
d’entitats que es fan a Catalunya, no estan etiquetades en català. 
ATÈS que l’etiquetatge en català es troba en una situació que no li pertoca, tant pel que fa al 
nombre de parlants, en estatus d’oficialitat, com de vitalitat de la llengua. 
ATESA la responsabilitat dels ajuntaments en salvaguardar els drets dels ciutadans davant el 
tracte que reben de les empreses, considerant l’ús del català com a mostra de respecte a 
l’entorn cultural i social, i a la llengua pròpia del país dels consumidors potencials.  
ATÈS que l’article 30.1 de la Llei 1/1998, de 7 de gener, de política lingüística exposa que les 
empreses públiques de les corporacions locals, i també les seves empreses concessionàries 
quan gestionen o exploten el servei concedit, han d’emprar normalment el català en les 
instruccions d’ús, en l’etiquetatge i en l’embalatge dels productes o els serveis que produeixin 
o ofereixin. 
ATÈS que l’article 37.2 de la Llei 1/1998, de 7 de gener, de política lingüística estableix que les 
corporacions locals han de fomentar la imatge pública i l’ús del català i poden establir 
bonificacions i exempcions fiscals per als actes relacionats amb la normalització i el foment de 
l’ús de la llengua catalana. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Que l’Ajuntament de Castellar del Vallès es posicioni a favor de fomentar l’avenç 
de l’ús social del català en els àmbits competencials del seu municipi respecte a l’etiquetatge 
en català. 
SEGON.-  Que l’Ajuntament de Castellar del Vallès a partir del dia en el qual s’aprovi aquesta 
moció es comprometi a consumir totes les aigües, begudes refrescants i begudes en general,  
etiquetats en català, tant en el consum intern diari i els actes institucionals, com en 
l’explotació d’un servei públic concedit a una empresa quan produeixi o ofereixi algun 
d’aquests productes. 
TERCER.- Que en totes les regidories i els organismes que depenen de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès (instal.lacions esportives, escoles, etc.) es consumeixi, a partir del dia en 
el qual s’aprova aquesta moció, totes les aigües, begudes refrescants i begudes en general, 
etiquetats en català, tant en el consum intern diari i els actes institucionals, com en 
l’explotació d’un servei públic concedit a una empresa quan produeixi o ofereixi algun 
d’aquests productes. 
QUART.- Traslladar aquesta moció a la mesa del Parlament de Catalunya i a l’entitat 
Plataforma per la Llengua perquè l’Ajuntament de Castellar del Vallès s’adhereixi a la 
campanya A Taula, en català. 
El Sr. Oriol Papell fa lectura de la proposta. 
En torn d’intervencions el Sr. Alcalde  expresa que és una mesura que permet la consolidació 
del català, i és per part de l’Ajuntament la seva aportació, en aquesta protecció de la lengua. 
Per CiU la Sra. Mercè Carbonés  exposa que s’ha de potenciar el català en l’etiquetatge de 
productes, això suposarà una millora en el reconeixement de la nostra llengua, i en potenciarà 
el seu ús. S’ha de promocionar l’etiquetatge en català, s’ha de promoure que les dades que 
figurin a l’etiquetatge, a l’embalatge i a les instruccions d’ùs de productes distribuïts a 
Catalunya constin també en català. 
El 99 per cent de les multes lingüístiques que es posen a Catalunya són per no usar el castellà, 
hi ha més de 500 lleis, disposicions, normes, i reglaments que obliguen de manera impositiva 
a usar el castellà a Catalunya. D’aquestes lleis 221 afecten l’etiquetatge, documentació, 
garanties, avisos, preus i un llarg etcétera que obliguen a usar el castellà, cosa que fan molts 



empresaris, ja que la sanció, a més de la multa, comporta la retirada del producte o de la 
llicència de venda. Aquests casos no s’acostumen a denunciar ja que no es pot fer cap recurs. 
És per això que el nostre vot serà favorable a la proposta que ens fa en aquest ple Esquerra 
Republicana. 
El Sr. Marti Llobet, per l’Altraveu manifesta el vot favorable del seu grup i espera que 
aquesta iniciativa no quedi en sac trencat. 
VOTACIÓ:LA MOCIÓ FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 11.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE EL PAGAMENT DEL CÀNON  
                  DIGITALS PELS AJUNTAMENTS 
 
 
ATÈS que la reforma del text refós de la Llei de Propietat Intel·lectual, aprovada per Reial 
Decret 1/1996 de 12 d’abril, i portada a terme per la llei 23 /2006 de 7 de juliol, ha suposat, 
entre altres coses, la reforma del règim de compensació equitativa per còpia privada, tot 
definint un procediment específic per a la determinació d’aquesta compensació equitativa als 
equips, aparells i suports materials que poden ser usats per a fer còpies privades de materials 
subjectes a propietat intel·lectual. 
ATÈS que l’Ordre/Pre/1743/2008 de 18 de juny establí la relació d’equips, aparells i suports 
materials subjectes al pagament de la compensació equitativa per còpia privada, així com les 
quantitats aplicables a cadascun d’ells i la distribució entre les diferents modalitats de 
reproducció. Aquesta compensació, que partir d’ara anomenarem “cànon digital”, terme amb 
la qual se la coneix popularment, és de pagament obligatori per a tots els ciutadans en 
l’adquisició d’aquests equips i suports electrònics. 
ATÈS que els ajuntaments i altres administracions utilitzen un gran nombre d’equips, 
dispositius i suports afectats pel pagament del cànon digital, els quals són usats exclusivament 
per a les funcions relacionades amb la pròpia activitat i els continguts generats per les pròpies 
administracions. Aquestes activitats res tenen a veure amb els continguts subjectes a drets de 
propietat intel·lectual, donat que les administracions públiques ho tenen prohibit per llei. 
ATÈS  que el setembre de 2007, el Comissari Europeu de Mercat interior i Serveis, constatà 
que els sistemes de compensació per còpia privada de produccions sotmeses a propietat 
intel·lectual establerts per la legislació estatal espanyola són injustos, perquè paguen tant els 
consumidors que realitzen actes de còpia privada com els que no, i perquè el cànon s’aplica a 
suports i aparells (llapis de memòria USB, DVD verges, ordinadors personals i altres) que es 
poden utilitzar per a fer còpies privades, però que també s’usen amb altres finalitats. 
ATÈS que el mateix Comissari Europeu conclou que només han de gravar-se amb cànons els 
suports i equips que es puguin utilitzar per a fer còpies destinades a l’ús privat. Considera en 
aquest sentit que els equip usats amb finalitats professionals, com és el cas de les empreses i 
administracions públiques, no haurien de ser gravats amb cànons. 
ATÈS que ja existeix jurisprudència en diferents jutjats i Audiències Provincials, les quals s’han 
pronunciat a favor dels què han reclamat i demostrat que la finalitat del suport o equip que 
han adquirit no era la còpia privada. 
ATÈS  que el Consejo de Estado ha recomanat al govern estatal un nou sistema de cànon que 
no pressuposi que cada suport o equip vagi a ser utilitzat per a la realització de còpies 
privades. Aquesta recomanació, entre altres, es recull en un dictamen emès el passat 18 de 
març pel Consejo de Estado sobre el Projecte de llei d’Economia Sostenible, el qual va ser 
aprovat l’endemà pel Consell de Ministres. 
ATÈS  que centenars d’associacions cíviques, empresarials, sindicals i professionals, així com 
desenes d’ajuntaments, s’han adherit a la campanya que reclama que s’eximeixi del pagament 
del cànon digital a aquelles administracions, empreses i  organitzacions que no fan ús dels 
suports i equips informàtics i digitals per copiar i emmagatzemar continguts subjectes a drets 
a d’autor. 
ATÈS que  tot l’exposició anterior confirma que els pagaments realitzats per les 
Administracions Públiques en matèria de cànon digital en adquirir equips i suports electrònics 
va en contra del text i l’esperit de la Llei de Propietat Intel·lectual la qual manifesta que “si el 



perjudici al titular és mínim, no podrà originar una obligació de pagament” (Llei de Propietat 
Intel·lectual, art. 25 -4). 
Per tot plegat el Grup Municipal L’ Altraveu proposa al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Sol·licitar al Govern Espanyol el canvi de l’actual reglament de la Llei en el sentit 
que s’eximeixi els ajuntaments del pagament del cànon digital, donat que està suficientment 
acreditat que el destí i ús dels aparells i suports no és la còpia i reproducció de continguts 
subjectes a propietat intel·lectual. 
SEGON.- Traslladar aquest acord al Govern de l’Estat, al Parlament Espanyol, al Parlament de 
Catalunya, a la Federació de Municipis de Catalunya i a l’Associació de municipis de Catalunya. 
La Sra. Ita Espinosa¸per l’Altraveu dona lectura a la proposta. 
En torn d’intervencions el Sr. Oscar Lomas, PSC, i diu que el vot serà a favor.  Si bé és cert 
que a l’Ajuntament se li repercuteix el cost del cànon digital, el problema no és tant econòmic, 
ja que segons els nostres càlculs no suposa més de 300 € anuals, és més un problema 
conceptual. 
Com bé es diu en l’exposició de la proposta, el destí i ús dels aparells no és la còpia, sinó que 
és per ús intern i propi de l’activitat. Inclús, en la pròpia llei en el seu apartat 25.7 diu que el 
govern podrà establir excepcions al pagament de la compensació quan quedi acreditat que el 
destí no és qualsevol dels supòsits contemplats. 
La Sra. Mercè Vallès, per CiU intervè i diu que poca cosa més a dir, el nostre grup hi votarà  
favor, creiem que és una bona iniciativa, encara que qüestionem la utilitat de votar-ho en un 
ple municipal, si a Madrid, que és on en definitiva s’ha d’aprovar, no hi ha massa interès. Però 
sí, hi votem a favor, perquè com he dit és una bona iniciativa, i qualsevol iniciativa, ben 
fonamentada, com ho és aquesta, que serveixi per alleugerir, ni que sigui de manera minsa, 
les despeses dels ajuntaments és benvinguda, i més en els temps que corren que els recursos 
són el que són i les previsions no massa optimistes.  
El Sr. Jordi Permanyer per ERC diu que hi donaran suport, a nivell europeu ja s’han 
manifestat en repetides ocasions que aquest cànon es injust. És cert que es difícil canviar 
aquestes coses, però entenem que aprovar aquest tipus de mocions hauria de servir de 
pressió per fer canvis.  
VOTACIÓ:LA MOCIÓ FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

12.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE L’APROVACIÓ DEL REGLAMENT PER  
       A DETERMINAR LA CONDICIÓ D’HABITATGE DESOCUPAT  
       PERMANENT. 

 
La moció fou retirada 
 

13.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE LA SUSPENSIÓ DELS PLENS 
 

ATÈS  que es va suspendre el Ple del mes d'abril de 2010. 
ATÈS  que l'article 42 del ROM diu: El ple té sessió ordinària, com a mínim, un cop al mes i 
sempre que hi hagi assumptes a tractar, excepte períodes de vacances i causes justificades, 
prèvia consulta a la Junta de portaveus. 
ATÈS  que aquest Ple va aprovar per unanimitat El Codi del bon govern, i que entre altres 
articles diu: 
En el pròleg: en el moment actual, es fa necessari que en els ens locals s’ofereixi als ciutadans 
el compromís que els membres del govern compliran no només les obligacions previstes per la 
llei, sinó que, a més a més, la seva actuació s’haurà d’inspirar i guiar per principis ètics i de 
conducta que quedin explicitats en un codi d’actuació. Es tracte, doncs, d’establir en aquest 
codi el respecte a una amplia gamma d’exigències entre les que es troben no tan sols el 
compliment de les normes legals sinó també de garanties addicionals que configuren un 
autèntic pacte entre el poder públic i els ciutadans al voltant dels principis de funcionament de 
les institucions democràtiques. 



El punt 2  sobre Principis ètics:  Adoptar  decisions perseguint sempre la satisfacció de la 
ciutadania fonamentada en consideracions objectives i  en cap cas perseguiran objectius 
personals, familiars, corporatius, empresarials o qualsevol d’altre naturalesa que pugui ser 
incompatible amb el interès comú de la ciutadania. 
Punt 5 sobre transparència en la gestió:  Estimular i desenvolupar mesures que afavoreixin la 
transparència de les actuacions i decisions en l’exercici de les competències municipals. Per 
aconseguir-ho els membres de l’equip de govern mantindran reunions periòdiques amb els 
grups municipals a l’oposició, a més a més de les que s’estableixin en la Junta de portaveus, 
Comissions Informatives o especials, per a donar fe d’iniciatives i projectes del govern 
castellarenc, així com per a consultar, debatre i recollir aportacions, amb l’ànim d’afavorir el 
consens. 
Punt 4  sobre control de la gestió: Garantir el control de la tasca de l’alcalde/essa i dels 
regidors,  per tant, respectar i facilitar la aplicació dels instruments de control a la seva gestió 
establerts en els Reglaments Orgànics corresponents. 
Proposem al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció del següent 
ACORD: 
Que abans d’acordar la suspensió de qualsevol Ple es consulti de forma preceptiva a la Junta 
de Portaveus, i se n’informi de manera escrita a tots els Grups Municipals de l’Ajuntament dels 
motius de la proposta de suspensió modificant l’article 42 del ROM si s’escau. 
El Sr. Martí Llobet pel grup de l’Altraveu  defensa la proposta, tot fent una introducció que 
diu: 
En el Ple suspès del mes d'abril desconeixem si l'equip de govern tenia coses a dir, però 
nosaltres, com a representants d'una agrupació d'electors, teníem elements de discussió per 
portar a Ple. Teníem el dret d'aportar coses i l'obligació de supervisar la seva activitat de 
govern. La suspensió d'un Ple no ens la podem agafar a la lleugera. Sobta  que vostès, tan 
amatents sempre a la legalitat vigent, vagin decidir suspendre de manera tan unilateral, per 
molta competència que hi tingui l'alcalde, l'òrgan més representatiu del que comptem. Molts 
cops hem defensat des de l'Altraveu una democràcia més participativa i menys representativa. 
Hem portat propostes per tal de fer Plens més participatius que no han estat acceptades, però 
un Ple, amb totes les  mancances que nosaltres els hi trobem, mereixen un respecte més gran 
per part de l'equip de govern. No podem tractar aquest tema com un simple malentès. La 
suspensió del Ple d'Abril va ser com a mínim anòmala, i per això avui portem aquesta moció 
aquí: Per que no es torni a repetir. 
I tingui present l'alcalde que només portem aquesta moció convençuts que només es va 
suspendre de manera irregular. D'altre manera, si haguéssim tingut la certesa que la 
suspensió del Ple havien estat per causes polítiques o motius estrictament personals, no dubti 
que hauríem demanat la seva dimissió. 
Pensem que el ROM és prou clar, i només amb una mica de voluntat per part seva, ens 
hauríem posat d'acord tots plegats per suspendre el Ple si veritablement feia falta. 
Continua la seva exposició donant lectura a la proposta. 
S’obra un torn d’intervencions, el Sr. Alcalde diu que la posició de l’equip de govern sobre 
aquesta qüestió serà la de votar en contra, ja que entenem que el redactat sobre aquest punt 
del ROM és clara. 
En l’article 42è del ROM diu que el ple té sessió ordinària, com a mínim, un cop al mes i 
sempre que hi hagi assumptes a tractar. En el ple del mes d’abril l’equip de govern no tenia 
cap tema a tractar. És veritat que formalment s’hauria d’haver convocat Junta de Portaveus, 
per tal d’informar-ne als portaveus, ja que la facultat última és de l’alcalde. De totes formes, 
l’objectiu últim de la Junta de Portaveus es va complir, ja que tots els regidors van ser 
degudament informats a través d’un correu electrònic. 
Per CiU la Sra. Montse Gatell diu que malgrat estar d’acord amb l’exposició de motius que ha 
fet el grup de l’Altraveu, no estem d’acord en l’acord que en principi es pren en questa moció, 
evidentment que vam ser informats, però no consultats com a portaveus, tot hi haver-hi dues 
mocions presentades.  
Per tant  demanaríem que es compleixi el ROM en aquest aspecte, creiem que el procediment 
no va ser el correcte per part de l’equip de govern, per això entenem el sentit de la moció però 



no creiem que l’acord a prendre sigui aquest. No s’ha de canviar el ROM cal canviar les 
actituds.   
El Sr. Oriol Papell per ERC, exposa que en el ple hi ha representats tots els grups municipals 
i per tant no només depèn de l’equip de govern. El ROM ens diu que s’ha de fer prèvia 
consulta a la Junta de Portaveus, i aquesta consulta no hi va ser.  
En torn de replica el Sr. Martí Llobet,  per l’Altraveu, diu que tenien dues propostes pel Ple 
entrades a registre.  
VOTACIÓ:LA MOCIÓ NO FOU APROVADA AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     CINC     (  5) dels regidors de l’Altraveu, ERC i regidor no adscrit 
Vots en contra:  SETZE  (16) dels regidors de PSC i CiU      

                    Abstencions   :   CAP 
 

14.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU SOBRE RETRIBUCIONS DELS CÀRRECS  
        ELECTES 

 
ATÈS que es va suspendre el Ple del mes d'abril de 2010. 
ATÈS que els regidors de l'oposició cobrem per assistència als Plens. 
ATÈS que, òbviament, ningú va assistir al Ple suspès. 
Proposem al Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Que els regidors de l'oposició no cobrin el mes de maig a compte del mes que van 
cobrar a l'abril sense assistir al Ple. 
SEGON.- Que la resta de regidors amb competències se'ls hi descompti del sou la part que 
se'ls descompta als regidors de l'oposició. 
Presenta la proposta el Sr. Martí Llobet, del grup de l’Altraveu, dient que el motiu d'aquesta 
moció també es conseqüència de la suspensió del Ple del mes d'abril. Som conscients que els 
regidors cobrem per moltes coses. Fem molta més feina que la de l'epígraf  que ens permet 
cobrar, però davant una situació com la del mes passat creiem que cal una mostra ferma de 
rebuig, i un gest de responsabilitat davant la ciutadania. Pensem que una manera clara de 
mostrar-lo és renunciant a l'assignació del més passat. 
El Sr. Alcalde pren la paraula tot formulant una pregunta, i en el mes de juny que ben segur 
que hi haurà un ple extraordinari, que fem? Cobrarem doble?.  
Continua dient que com equip de govern volem reivindicar la feina que fan tots els regidors i 
regidores d’aquesta corporació, ja estiguin al govern o a l’oposició. No compartim el que 
subjau a la proposta de resolució que presenta el grup de l’Altraveu: que és que la feina de 
regidors consisteix en assistir al plens. La feina de regidors és molt més que això: és assistir a 
les comissions informatives, en les comissions especials previstes, reunions, trobades i visites, 
etc. Per tant, entenem que la feina pròpia dels regidors no es circumscriu únicament en l’àmbit 
del ple i que, per tant, les seves retribucions, encara que no s’hagi celebrat el plenari del mes 
de maig, estan justificades. És més, ha passat en d’altres ocasions en aquesta legislatura i 
ningú no ha dit res. 
Per CiU la Sra. Gemma Perich,  intervé dient que en el  ple extraordinari que es va celebrar 
el 3 de juliol del 2007, es va aprovar , entre altres qüestions pròpies del funcionament del 
consistori de la nova legislatura, les retribucions o indemnitzacions, i aquestes fan referència a  
(…) - per assistència a la concurrència a sessions, per a tots els membres excepte els de 
dedicació exclusiva. 
(…) Vist aquests aspectes legals, a l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
SEGON.- Aprovar retribucions i dietes que figuren en annex que afecten a: 
- Electes amb dedicació exclusiva o parcial 
- indemnitzacions a regidors sense dedicació exclusiva per assistència a òrgans 
corporatius a partir de les corresponents previsions. 
 



Per tant, aquesta valoració no fa referència únicament a l’assistència al ple, i vostès ho saben, 
no ¿. Si creuen que a partir d’aquest incident del ple del mes passat és bo revisar aquestes 
indemnitzacions aprovades en el seu moment ,  podem emplaçar-nos i canviar-ho.   
El que no pot fer la seva moció és una interpretació aproximada d’aquest acord que es va 
prendre. Els acords són exactes, per això mateix també hem demanat en l’acord d’un punt 
anterior el detall concís per no portar a confusions  .  
Si tothom vol, fem un nou acord, que modifiqui les condicions o criteris que es van determinar 
en aquell moment a inicis de la Legislatura.  
 “ i jo crec, sincerament, que vostès i tots nosaltres fem la feina, per tant,Potser hi ha algun 
regidor que assisteix a tots els plens i en canvi no treballa. Ja que no es va celebrar el ple 
passat, vetllem perquè els següents plens es portin a aprovació temes importants, i que no es 
quedin al calaix. Sense anar més lluny, Aquest ple de maig, tocava portar la cessió del tercer 
institut, però no hi és, suposo que ens ho explicaran. El nostre vot serà negatiu.  
El Sr. Jordi Permanyer,  per ERC diu que el vot del seu grup serà negatiu. S’ha argumentat 
sobradament. Els regidors no cobrem només per assistir als plens, hi ha comissions, diferents 
tasques, és la feina diària. 
En torn de replica intervé el Sr. Martí Llobet, per l’Altraveu, i tal com ja hem dit, els regidors 
cobrem per més coses de les que estricament marca l’epígraf. No qüestionem la forma de 
cobrar, només volem que situacions com la del mes passat no tornin a passar. 
VOTACIÓ:LA MOCIÓ NO FOU APROVADA AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     DOS      (  2) dels regidors de l’Altraveu 
Vots en contra:  DINOU   (19) dels regidors de PSC, CiU, ERC i regidor no adscrit 

 
15.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 

 
15.1.- No n’hi han  
 
 16.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
Pel grup de l’Altraveu la Sra. Ita Espinosa intervé per formular les següents preguntes: 
1.- Per edicte en el BOP núm. 100 del dia 27 d’abril de 2010 s’obria pel tràmit urgent el 
procediment obert per adjudicar el contracte de: equipament amb ordinadors, programari i 
maquinari de comunicacions del centre de coneixement el Mirador. 
ATÈS que en data 28 d’abril de 2009 va ser aprovada per unanimitat una moció sobre la 
promoció i ús del programari lliure al conjunt d’organisme municipals i es va acorda: 
“PRIMER.- Promoure la instal·lació i l’ús de programari  lliure i la corresponent documentació en 
català a l’Ajuntament de Castellar del Vallès i al conjunt d’organismes municipals, en aquells 
àmbits en que sigui tècnicament possible, substituint progressivament els sistemes operatius 
propietaris dels actuals equips. Caldrà estudiar les diferents necessitats departamentals per tal 
d’establir un pla pilor d’implementació allà on les característiques tècniques i humanes facilitin el 
seu desenvolupament 
SEGON.- Fomentar la formació del personal municipal en el programari lliure. 
TERCER.- Promoure i impulsar la formació en programari lliure de la ciutadania, tant amb cursos 
basics com avançats fent especial atenció a les pimes i als col·lectiu més desfavorits en l’accés a 
les TIC. 
QUART.- Impulsar la difusió, la promoció i la distribució del programari lliure en català en les 
institucions, les associacions, les empreses i les organitzacions, públiques i privades, d’aquest 
municipi. 
CINQUÈ.- Demanar a les administracions supramunicipals que les aplicacions destinades a l’ús 
municipal, que desenvolupin o adquireixin, tinguin llicència de programari lliure en tots els casos 
que sigui possible. 
SISÈ.- Establir com a clàusula de mèrit la utilització, del desenvolupament, la distribució i la 
difusió de programari lliure en català en les contractacions, convenis de col·laboració i 
subvencions en l’àmbit dels serveis informàtics i les tecnologies de la informació i la comunicació: 



SETÈ.- Promoure acords i convenis amb la Generalitat de Catalunya, Diputació de Barcelona, 
Consell Comarcals i altres administracions locals, universitats i associacions públiques i privades 
per fomentar la coordinació i la cooperació entre institucions en matèria de programari lliure en 
català i assegurar-ne, amb les mesures adequades, la producció, la promoció i l’ús conjunt amb 
respecte per totes les variants. 
VUITÈ.- Traslladar aquest acord sa la Generalitat de Catalunya, la Diputació de Barcelona, el 
Consell Comarcal del Vallès Occidental, associació Catalana de Municipis i Comarques, la 
Federació de Municipis de Catalunya i Localret”. 
Per això preguntem a l’equip de govern si aquest tràmit de presentació d’ofertes significa la 
instal·lació i ús del programari lliure aprovat per al conjunt dels organismes municipals”. 
El Sr. Oscar Lomas, intervé tot responent la pregunta i diu que a vegades porta a error 
l’objectiu del programari lliure, perquè potser no és estalviar costos sinó utilitzar-ho com a 
mecanisme de socialització de la informació i del coneixement per apropar les tecnologies a 
tots els ciutadans amb la finalitat que cada cop més gent pugi tenir més coneixement de les 
noves tecnologies. 
El problema que ens hem trobat des de la Societat de Coneixement i Sistemes és en els 
enllaços que requereixen plataformes o programes de gestió, així doncs els enllaços que 
s’haurien de realitzar, doncs els programes que actualment treballen sobre un sistema 
operatiu windows, funcionessin sobre un sistema operatiu lliure, i també els enllaços que 
permetessin que aquests programes es relacionin amb el paquet oficce, tot això provocaria el 
haver de realitzar enllaços a mida i per tant d’un cost considerable , així dons no ens 
estalviaríem costos i seria molt més car portar a terme una migració. Això no vol dir que 
s’abandoni el projecte, estem treballant en formació en programari lliure ja que aquesta línia 
de difusió ens és més fàcil d’implantar, i la de promoció, que sobretot en el futur centre de 
coneixement de la plaça major es posarà a disposició per a ús lliure i formació dels ciutadans 
que estaran sota programari lliure.” 
Arribat aquest punt, dir que la difusió, formació i promoció del programari lliure, és una de les 
línies d’actuació que es presentaven en el projecte presentat al Ministeri d’Indústria, en el pla 
d’acció de l’empresa gestora, i com no, en el concurs per la compra de l’equipament informàtic 
de El Mirador. 
Cal assenyalar però, que no tot el programari serà lliure, ja que el windows o les llicències 
office, són imprescindibles pel funcionament normal, les primeres per la realització de cursos 
de formació que funcionen sobre entorn windows (p.ex: un curs de comptabilitat) i les segons, 
perquè l’acreditació en competències TIC de la Generalitat és imprescindible el paquet Office. 
Tot i això, el software que s’ha demanat pels equips de formació i el telecentre, són 
majoritament en programari lliure. Es tracten d’equips amb arrancada dual, motiu pel qual 
portaran instal·lat el Linkat 3.0. Així mateix, s’instal·larà l’Open Office, Mozilla firefox, 7-zip, 
VLC, Gimp, Adobe reader, Cutepdf writer i Trivial Freezer 
Paral·lelament el programa de formació que s’està treballant i que s’iniciarà a partir del 
setembre, inclou majoritàriament cursos en programari lliure, sense obviar la formació en altre 
programari “de pagament” però imprescindible avui en dia i del qual existeix una important 
demanda. 
 
2.- ATÈS que ens han arribat noticies del malestar de les Ampes, a través de la Federació 
d’Ampes de Castellar. 
ATÈS que hem revist les bases especifiques de concessió de subvencions. 
ATÈS que hem fet un seguiment de com es gestionen aquestes subvencions 
Ens preguntes:  
Com és que encara a data 15 de maig de 2010 encara no han rebut el 50% que quedava per 
entregar de la subvenció del 2009?. 
Com és que si les Ampes han complert amb la presentació dels corresponents projectes o 
activitat que varen ser aprovats el juliol de 2009, les Ampres no han rebut el resultat de la 
valoració dels projectes o activitats presentades i contemplada en les bases? 
Com es que les Ampes no reben cap informació dels projectes admesos o no, dels projectes que 
han estat admesos i les puntuacions que han obtingut?. 



Contesta el Sr. Oscar Lomas, PSC, dient que de les nou AMPES amb dret a rebre subvenció, 
a data de 15 de maig de 2010, 4 entitats han cobrat el 100% de la subvenció. De les 5 
restants, en 3 de elles la documentació justificativa era incomplerta, motiu pel qual es va 
demanar que s’aportés la documentació que mancava. Aquesta ha estat aportada en data 
04/05, 10/05, 17/05, i prèvia comprovació ha estat aprovada la justificació per JGL, procedint-
ne al seu pagament de manera immediata. En les dues AMPES restant, es va requerir la 
documentació que mancava (memòria i propaganda), però a data d’avui no ha estat aportada. 
En quant es rebi, si és correcte, s’aprovarà i pagarà immediatament. 
Pel que fa a les subvencions d’AMPAS d’activitats esportives: de les 4 AMPES amb dret a rebre 
subvenció, abans del 15 de maig dues ja havien cobrat. Una mancava documentació que ja ha 
estat aportada i aprovada la justificació, procedint-ne al seu pagament de manera immediata. 
En l’AMPA restant s’ha reclamat la documentació restant però encara no s’ha rebut. 
Tot i que es valoren els diferents projectes presentat per l’AMPA, la subvenció no es concedeix 
per un projecte en concret, sinó que es concedeix un import total i l’AMPA pot prioritzar quins 
projectes executa. No obstant, si algun dels projectes presentat es considerés no adient, es 
comunicaria a l’AMPA, fet que fins el moment no s’ha produït. 
Pel que fa a les puntuació, aquestes queden recollides en una acte de la comissió, que en 
qualsevol moment poden demanar informació a la regidoria si qualsevol AMPA desitja 
consultar-la. 
Continua el Sr. Martí Llobet, per l’Altraveu fent els següents suggeriments: 
-  darrerament observem que l’espai ràdio a la carta no s’actualitza amb l’agilitat que s’havia fet 
fins ara, la majoria de programes es pengen molt a des temps i no es pengen, des de la nova 
direcció a les tertúlies que hi fan els ciutadans, en canvi si la de les polítiques. Ràdio a la carta, el 
lloc on es poden escoltar els programes en diferit donava unes xifres d’audiència prou 
significatives, i en son bastants els usuaris d’aquest servei. Creiem que val la pena aprofitar els 
mitjans i potenciar els que tenim que fins ara han funcionat i continuar-los promocionant. 
- ens ha arribat la inquietud d’alguna de les entitats que tenen bústies en el casal d’entitats però 
no tenen local. Amb el tema del trasllat i la remodelació els hi agradaria saber com quedarà. 
- sobre Can Bages dir que sabem que tenen dificultats per veure l’uralita, doncs avui aquesta 
tarda s’ha enderrocat un magatzem que tenia tot el sostre d’uralita.      
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent tres quarts de dotze de la nit, s’aixeca 
la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
  


